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Ziekenhuis
De grote angst van de 
Limburgse bestuurders werd 
waarheid: de regering liet 
weten dat het nieuwbouw- 
plan voor het Akademisch 
Ziekenhuis niet door zou 
gaan. Na enig tumult kwam 
er toch instemming met 
nieuwbouw, maar dan veel 
kleiner dan was voorzien.
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Sociale 
Gezondheidkunde
Een studierichting die nog 
geen afgestudeerden heeft 
geleverd, staat op de 
nominatie te verdwijnen. 
Geen TVC-operatie, maar 
een stap op weg naar een 
fakulteit Gezondheids
wetenschappen.
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Onderwijs
Het Maastrichtse onderwijs
systeem blijft ter diskussie 
staan. Zo hoort het eigenlijk 
ook, maar al te vaak steekt 
het traditionele systeem de 
kop op. Kan de fakulteit het 
binnensluipen van docent- 
gericht onderwijs tegen
houden? Is er genoeg 
kreativiteit om daar 
verbeteringen in het huidige 
systeem tegenover te stellen?
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Toelatingsbeleid
Waarop moet een 
universiteit in opbouw zich 
richten, de directe behoefte 
van de samenleving aan 
afgestudeerden of de 
persoonlijke vorming van de 
onderwijsvragende? We 
registeerden drie meningen 
van mensen die alles te 
maken hebben met die 
tegenstelling: van den 
Biggelaar, Vorst en Wijnen.
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Het eilandje rechts in de Maas is Randwijck. Tweehondervijftig jaar geleden wezen de kanonnen 
in de richting van Frankrijk, nu staan ze op Den Haag gericht, omdat de regering hoogstens nog 
een ziekenhuis met 590 bedden wil bouwen in plaats van 705.



Open brief aan het Bestuur van de 
Fakulteit der Geneeskunde

Tijdens de eerste onderwijsgroepbijeen- 
komst van onderwijsgroep 9 van het blok 
Herhaaltrainings- en Evaluatieweek is 
duidelijk naar voren gekomen dat er be
hoefte bestaat aan een konkreet overzicht 
van de onderwerpen die noodzakelijker
wijs bestudeerd moeten worden binnen 
de opleiding tot basisarts. Het zou zeer 
wenselijk zijn aan te geven waar en hoe 
deze in het kurrikulum aan de orde 
komen.
Het is ons bekend dat er in november 
1982 een kurrikulumoverzicht van de stu
die tot basisarts is opgesteld (Onderzoek 
van Onderwijs 19B), maar helaas is daar
bij niet vermeld welke onderwerpen van 
welke vakgebieden, gezien vanuit de op- 

ek van deplanningsgroepen in samenwer
king met de kapaciteitsgroepen èn de On- 
derwijskommissie, gekend moeten wor
den door een basisarts. Het overzicht 
gaat namelijk uit van de visie van een van 
de medewerkers van de Rijksuniversiteit 
Limburg, die aangeeft wat zij zou heb
ben bestudeerd, indien zij studente ge
weest zou zijn (zie Onderzoek van On
derwijs 19B, blz. 9). Omdat een duide
lijk overzicht op dit moment ontbreekt, 
is het voor studenten erg moeilijk, wel
haast onmogelijk te bepalen wanneer zij 
hoe lang moeten stilstaan bij de verschil
lende onderwerpen en hoe diepgaand de
ze bestudeerd moeten worden.
Wij menen representatief te zijn voor in 
ieder geval het le jaar en hopen van har
te dat het Bestuur van de Fakulteit der 
Geneeskunde begrip heeft voor ons pro
bleem. Wij verzoeken U dan ook vrien
delijk om op zo kort mogelijke termijn 
een duidelijk kurrikulumoverzicht in bo
ven omschreven zin te willen opstellen.

Leanne Gabriëls, Margot Coppelmans 
Ernst Graff, Els Gerrits
Hansje Vonk, Liesbeth Meuwissen 
Marita Werner en Roel Erckens

Nog steeds proberen wij te leren leven met 
slechts de herinnering aan Ferry.
21 April is het een jaar geleden en daarom vra
gen wij alle vrienden en bekenden van Ferry 
nog een keer samen met ons stil te staan bij 
dit zo pijnlijke verlies.
De jaardienst wordt gehouden op zaterdag 16 
april a.s. om 16.00 uur in de parochiekerk van 
St. Pieter Beneden (Willibrordusstraat)

Annelies Roomans-Jaspers 
Marion en Raymond.

Wie heeft belangstelling voor kamerruit voor 
1 of 2 maanden? Periode in overleg (mei, ju
ni, juli). Aangeboden kamer in 4-eenheid stu
dentenflat in Utrecht. Gevraagd: kamer in 
Maastricht. Reakties overdag: 030-972764 van 
10.00 tot 16.30 uur.
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Te koop: motorfiets BMW 600 cc. Speciale 
uitvoering. Inl. tst. 507 of 043 - 620172 na
17.00 uur.

Academisering blijft 
in discussie
Het beleid van de RL ten aanzien van de 
academisering van de regio Zuid-Lim- 
burg is ondoorzichtig en ondoordacht. 
Deze conclusie valt te trekken uit een 
brief van de NSEM-werkgroep Akademi- 
sering. Deze brief is verzonden aan alle 
gezondheidszorginstellingen in de regio, 
en de werkgroep verzoekt de belangheb
benden om commentaar.
In de brief schetsen de studenten in het 
kort de historie van de academise- 
ringsplannen voor de regio en presente
ren nog eens opnieuw het ’basis-sateliet 
model’ dat de werkgroep in haar vorige 
samenstelling als Werkgroep ZM-Delft in 
samenwerking met de afdeling Bouwkun-
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de van de TH Delft heeft ontwikkeld. 
Eveneens wordt er nog eens op gewezen 
dat de functie van het Medische Regio
naal Centrum (MRC), opgericht onder
meer vanwege de facultaire behoefte om 
toegang tot een samenwerking met alle 
regionale instellingen te creëeren, geredu
ceerd is tot praktisch nul.

EdL
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Na eerder voornemen om plan te schrappen:

Regering wil hoogstens 590 
bedden in nieuw te bouwen 
Akademisch Ziekenhuis
De moeilijkheden, die verwacht werden bij het PNL-overleg op 26 maart over 
de nieuwbouw van het Akademisch Ziekenhuis op Randwijck, zijn niet uitgeble
ven. De delegatie van het Limburgse provinciebestuur kreeg aanvankelijk te ho
ren dat de regering van plan was het nieuwbouwplan te schrappen en alleen wil
de instemmen met een grondige verbouwing van het Annadalziekenhuis. Na he
vig tegenspartelen van het provinciebestuur kwam het kabinet bij monde van 
minister Deetman met zijn uiterste bod: nieuwbouw, maar dan van een zieken
huis dat 590 in plaats van 705 bedden telt. De provincie heeft dat bod niet wil
len aanvaarden. Het PNL-overleg werd tenslotte opgeschort en zal over vier we
ken hervat worden. In de tussenliggende tijd wil de provincie geen gelegenheid 
onbenut laten om instemming met het oorspronkelijke bouwplan te forceren.

Officieel is er niets bekend gemaakt over 
de resultaten van het overleg tussen het 
kabinet en de Limburgse delegatie, die 
onder leiding stond van gouverneur Kre
mers. Maar betrouwbare bronnen heb
ben laten uitlekken dat er ’keiharde on- 
derhandelingen’ zijn gevoerd, nadat be
kend was geworden dat het kabinet ’ver
nieuwbouw’ van Annadal wilde in plaats 
van nieuwbouw op Randwijck. Het over
leg werd daarop geschorst. Na de hervat
ting legden de aanwezige ministers, na
mens wie vooral Deetman het woord 
voerde, een nieuw voorstel op tafel dat 
gekenmerkt werd als ’een uiterste bod’: 
nieuwbouw van een akademisch zieken
huis met 590 bedden. Dat aantal was ge
baseerd op puur financiële overwegingen 
en niet op een herberekening van de bed

Kremers: 705 bedden.

denbehoefte. De regering gaat ervan uit 
dat de provincie zelf maatregelen neemt 
om ervoor te zorgen dat de reductie van 
het aantal bedden in Maastricht op an
dere plaatsen wordt opgevangen. Anna
dal telt op dit moment 768 bedden. Zo
als bekend zit de regio Zuid-Limburg bo
ven de beddennorm van 3,7 promille en 
stonden vorig jaar twee ziekenhuizen 
(Brunssum en Kerkrade) op de nomina
tie om te verdwijnen.

Werkgelegenheid

De Limburgse delegatie heeft tijdens het 
overleg, dat vorige week vrijdag tot laat 
in de avond werd gevoerd, kategorisch 
geweigerd in te stemmen met het voor
stel om het ziekenhuis af te slanken. Voor

Deetman: 590 of Annadal verbouwen.

het provinciebestuur staat of valt de 
Perspectieven Nota Limburg met het 
nieuwe Akademisch Ziekenhuis. Meer 
dan het gezondheidszorgaspekt speelt 
daarbij de werkgelegenheid een rol. De 
nieuwbouw zal volgens globale bereke
ningen 600 bouwvakkers zes jaar lang 
werk bezorgen. Daarbij komt dat het zie
kenhuis de grote trekker wordt van de 
grootscheepse nieuwbouwplannen op 
Randwijck. De provincie is bang dat voor 
veel andere plannenmakers de lol er af 
is als het ziekenhuis niet of maar gedeel
telijk doorgaat.
In regeringskringen is de laatste tijd al 
meerdere malen gezegd dat Limburg, net 
als het Noorden van het land, geen aan
spraak meer kan maken op de hoge ur- 
gentiestatus op basis waarvan tot nu toe 
grotere toezeggingen konden worden bin
nengesleept. Bovendien worden het ver
trek van Van Agt en de komst van Lub
bers bepaald niet als gunstig voor Lim
burg beoordeeld. De plannen om de 
nieuwbouw niet door te laten gaan kwa
men dan ook niet als een echte verras
sing. Nadat Deetman onlangs had aan- 
gekondigd dat het plan in heroverweging 
was, voerde staatssecretaris van der Reij- 
den (Volksgezondheid) het teveel aan 
bedden in de regio als bezwaar tegen het 
bouwplan. Tijdens het PNL-overleg 
kwam een nieuw argument op tafel: met 
vernieuwbouw van Annadal zou een be
drag van 190 miljoen gulden te besparen 
zijn.

Ziekenfondsen

Van de zijde van het ziekenhuis was 
maandag nog geen commentaar op het 
PNL-overleg te krijgen, omdat de direc
tie alleen uit de krant bekend was wat 
zich tijdens het PNL-overleg had af
gespeeld. De Limburgse ziekenfondsen 
hebben inmiddels wel gereageerd. Zij vin
den dat een nieuw ziekenhuis, als dat er 
tóch moet komen, aan 590 bedden ge
noeg heeft. Maar de fondsen zouden nog 
liever zien dat Annadal werd gemoder
niseerd. Nieuwbouw, zelfs van een klei
ner ziekenhuis, zou volgens hen een ster
ke verhoging van de premies noodzake
lijk maken.

J.H.

3



Nederlands Recht onzeker over avondstudie

Studentenstops bij medicijnen 
en Sociale Gezondheidkunde
De Akademische Raad heeft voor het ko
mende studiejaar studentenstops geadvi
seerd voor negen studierichtingen: Me
dicijnen, Diergeneeskunde, Tandheel
kunde, Sociale Gezondheidkunde 
(Maastricht), Algemene Gezondheids
zorg (Rotterdam), Theaterwetenschap, 
Industrieel Ontwerp, Informatica en 
Bedrijfskunde-Groningen. Voor Rechten 
en Bedrijfskunde-Eindhoven en -Twente 
worden plaatsingscommissies geadvi
seerd.
Gewoontegetrouw zijn de verschillen tus
sen capaciteit en belangstelling het groot
st bij geneeskunde (3492 belangstellenden 
voor 1980 plaatsen) en bij diergeneeskun
de (919 belangstellenden voor 175 plaat
sen). Opvallend is dat bij tandheelkun
de voor het eerst sinds lange tijd de ver
wachte belangstelling (394) kleiner is dan 
het aantal plaatsen dat beschikbaar is. 
Toch wordt ook daar een numerus fixus 
van 465 plaatsen geradviseerd omdat de 

Raad verwacht dat veel gegadigden voor 
medicijnen zich voor tandheelkunde aan
melden, als ze bij medicijnen worden uit
geloot. Hetzelfde geldt volgens de Aka
demische Raad voor Sociale Gezondheid
kunde: daar wordt een numerus fixus 
geadviseerd, ofschoon dit jaar 200 plaat
sen beschikbaar zijn voor de 187 gega
digden, die volgens verwachting van de 
Raad zullen overblijven van de 390 men
sen die zich hebben aangemeld. De Raad 
baseert die verwachting op het hoge af- 
meldingspercentage van vorig jaar, toen 
er van de 400 aanmeldingen 202 werke
lijke gegadigden overbleven. De vraag 
hoeveel uitgelote studenten van andere 
studierichtingen zullen meedingen naar 
de overgebleven resterende plaatsen bij 
Sociale Gezondheidkunde kon niet wor
den beantwoord, omdat daarvoor te wei
nig gegevens beschikbaar zijn. Zoals be
kend is onlangs de capaciteit bij Sociale 
Gezondheidkunde verhoogd van 150 

naar 200 eerstejaars. Bij Nederlands 
Recht kan evenals vorig jaar volstaan 
worden met een plaatsingscommissie, 
verwacht de Akademische Raad. Daar
voor zijn echter de aantallen die per fa
culteit worden toegelaten, verhoogd. 
Maastricht heeft een bescheiden bijdra
ge geleverd aan de oplossing van de ca
paciteitsproblemen door zich bereid te 
verklaren eventueel 229 studenten toe te 
laten als de plaatsingscommissie om 
plaatsen verlegen zit. Overigens is het niet 
zeker dat de avondopleiding Nederlands 
Recht komend jaar al van start gaat. Ge
beurt dat wel, dan zou men zelfs 250 stu
denten kunnen opnemen: 100 in de dag
en 150 in de avondopleiding. Gaat de 
avondopleiding niet door, dan kan dat 
ernstige konsekwenties hebben. Er heb
ben zich immers meer avond- dan dagstu- 
denten aangemeld.

J.H.
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Nieuw begin heet Gezondheidswetenschappen

Sociale Gezondheidkunde 
terug naar af
De studierichting Sociale Gezondheid
kunde zal mogelijk verdwijnen. Naar 
aanleiding van een brief van het ministe
rie van Onderwijs en Wetenschappen 
over de clustering van de gezondheidswe
tenschappen in één faculteit aam de RL 
zal het faculteitsbestuur van de Algeme
ne Faculteit zich buigen over de proble
men die zich kunnen gaan voordoen bij 
het instellen van zo een faculteit. Die pro
blemen zijn velerlei; één ervan is de juri
dische constructie voor een numerus fixus 
voor geneeskunde terwijl die studie aan
vangt met dezelfde propaedeuse. Een 
tweede is de inpassing van de huidige ex
perimentele studierichting Sociale Ge
zondheidkunde in het nieuwe cluster. De 
vraag is: moet Sociale Gezondheidkun
de blijven bestaan als afstudeerrichting, 
of houden we alleen de huidige afstudeer
variant Beleid en Beheer over? Een hef
tige discussie terwijl de studenten zich in 
hun studievereniging Agora druk maken 
om beeldvorming en behoud van het con
cept Sociale Gezondheidkunde.

Als vervolg op de beslissing om Bewe
gingswetenschap aan de Rijksuniversiteit 
Limburg te gunnen ontving het College 
van Bestuur onlangs van directeur- 
generaal R.J. In ’t Veld een brief waarin 
de universiteit wordt verzocht op zo kort 
mogelijke termijn een voorstel te doen 
voor een experimentele studierichting 
’Gezondheidswetenschappen’ waarbin
nen ook de Sociale Gezondheidkunde een 
plaats zal kunnen krijgen. In de brief 
wordt ook verwezen naar de plannen 
voor Biologische en Geestelijke Gezond
heidkunde, die eveneens een plaats bvin- 
nen de nieuwe studierichting kunnen 
krijgen.
De Algemene Faculteit heeft het liever 
niet over een nieuwe studierichting, maar 
over een faculteit Gezondheidsweten
schappen (zoals die elders in de wereld 
al onder de naam Health Science Facul
ty danwel Centre bestaan), waarbinnen 
alle bestaande en nog in te stellen gezond- 
heidsstudies een plaats kunnen vinden, 
inclusief geneeskunde.

Gemeenschappelijke propaedeuse

Het faculteitsbestuur heeft twee proble
men die voortvloeien uit de vraag van het 
ministerie besproken. Het eerste handel
de over de gemeenschappelijke propae

deuse van alle afstudeerrichtingen, die, 
aldus het bestuur, zeker haalbaar moet 
zijn. Barrière is dan wel de numerus fixus 
die voor geneeskunde geldt, en niet voor 
de andere richtingen. De oplossing die 
hiervoor is aangedragen is de volgende: 
formeel-juridisch is de propaedeuse al
leen voor geneeskunde, maar feitelijk zou 
het een gemeenschappelijke zijn. De fa
culteit der Gezondheidswetenschappen 
wordt zo overgoten met een geneeskun
dig sausje.

Verdwijnt GVO?

Wat betreft de indeling van afstudeerva
rianten binnen de nieuwe faculteit stuit
te het FB van de Algemene Faculteit op 
de vraag of Sociale Gezondheidkunde als 
een afstudeerrichting zoals ze dat nu is 
moet worden beschouwd dus met aante
keningen voor hoofdvakken — of dat de 
studie moet verdwijnen.
In da t geval zouden Verplegingsweten
schap en Beleid en Beheer van Gezond
heidszorgvoorzieningen afstudeerrichtin
gen kunnen worden, waarbij Gezond
heidsvoorlichting en -opvoeding mis
schien verdwijnt omdat er een sterke 
overlapping is tussen GVO en een ande
re richting uit het cluster, Geestelijke Ge
zondheidkunde. Toegevoegd wordt in de
ze variant Sociale Gezondheidkunde 
’Nieuwe Stijl’, dat geheten Sociale 
Epidemiologie.
Deze laatste mogelijkheid doet enigszins 
vermoeden dat de Algemene Faculteit 
niet meer weet wat zij met het oorspron
kelijke concept ’Sociale Gezondheidkun
de’ (ooit door Prof. J.P. Kuiper geïntro
duceerd als de nieuwe denkwijze waar
mee de gezondheidszorg benaderd kon 
worden) nog aanmoet.

Agora

En juist dat is iets waar studenten al sinds 
het begin van de studie mee in de clinch 
liggen: wat is die nieuwe denkwijze dan? 
Sociale Gezondheidkunde lijkt eenvou
digweg de optelsom van drie afstudeer
richtingen, waarbinnen het oorspronke
lijke idee — zo dat er al was — haar 
waarde verloren heeft.
Om op deze brandende vraag een ant
woord te kwijgen heeft de studievereni
ging Sociale Gezondheidkunde ’Agora’ 
onlangs de nota ’SGijndood’ het licht la

ten zien. In deze SGijndood-nota krijgt 
vrijwel iedereen die iets te maken heeft 
met SG een veeg uit de pan. Volgens de 
stellers van de nota is het enthousiasme 
van medewerkers wel groot genoeg, maar 
treedt een planningsgroep niet genoeg 
buiten haar eigen vakspecifieke grenzen 
om een werkelijke Sociale 
Gezondheidkunde-blok te maken. Zo 
worden veel zogenaamde SG-blokken 
(gemakshalve?) ingevuld als blokken van 
de afstudeerrichting Beleid en Beheer. 
Ook de student heeft het in de ogen van 
Agora verkeerd gedaan. Van een kriti
sche kijk, zo stelt men, is door de ondui
delijkheid van de studie SG geen sprake 
meer: ’De onzekerheden die je in je stu
die hebt worden verjaagd door je vast te 
klampen aan de vermeende zekerheden 
van het beroepsveld.’
De faculteit heet in de paragraaf ’Orga
nisatie’ ook één van de boosdoeners: 
door een ver doorgevoerd ad-hoc-beleid 
lijkt er, volgens de schrijvers van de no
ta, geen lijn in welke planning dan ook 
te zitten.

Reanimatie

Agora laat het niet bij kritiek alleen. De 
studievereniging heeft aan haar leden een 5 
aantal punten voorgelegd waaraan vol
daan zou moeten worden alvorens men 
weer van een ’gezonde’ studie zou kun
nen spreken. In grote lijnen komt het er
op neer dat eerst duidelijk moet worden 
wat Sociale Gezondheidkunde is voordat 
je aan het verbeteren kunt slaan. Kort na 
het verschijnen van ’SGijndood’ en de 
daarover gehouden avond zijn een zestal 
discussiegroepen met zn’n 60 studenten 
— van start gegaan om onder de titel 
’Beeldvorming’ voor zichzelf te gaan uit
maken wat SG kan zijn.
Daarnaast wil de studievereniging een 
grootse evaluatie opzetten. In deze TTT- 
(TussenTijdse Totaal-)-evaluatie wil men 
een aantal andere items aan de orde stel
len. Vragen als ’Zijn curriculum en on
derwijssysteem optimaal?’ en ’Waarom 
lijkt SG in wetenschappelijk Nederland 
een geïsoleerd bestaan te leiden?’ moe
ten daar besproken worden.
Of het ooit nog zover zal mogen komen, 
en zoja, of de antwoorden op deze vra
gen iets mogen betekeken voor de toe
komst ligt geheel in de handen van de 
bestuurderen van de Algemene Faculteit.

EdL
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Basiskennis het struikelblok in 
Maastrichts onderwijssysteem
De laatste jaren groeit er, voorzichtig, meer en meer kritiek van de kant van het 
wetenschappelijk personeel, maar ook van studentenzijde op de voor sommigen 
té eenzijdige practische uitwerking van de basisfilosofie. Hier en daar bestaat 
het gevoel dat men in 1974 met het badwater ook het kind heeft weggegooid, en 
dat leverde onlangs heftige reacties van ondermeer Harm Kuipers op. Iedereen 
houdt er zo zijn eigen onderwijsfilosofie op na in Maastgricht; de een vindt atti
tude onderwijs overbodig, de ander wil gewoon hoorcolleges.

Marres en Greve zoeken verzoening 
met traditionele onderwijsvormen

Van uitgekristalliseerde visies is in het al
gemeen weinig sprake. Waarheen groei
en we in de toekomst met ons medisch 
onderwijs? Glijden we terug naar een tra
ditionele opleiding, of moeten we het ver
worvene voor aantasting behoeden? Die 
vragen legden we voor aan Prof. dr. L. 
Greve (Pulmonologie) en Prof. dr. E. 
Marres (Keel- Neus- Oorheelkunde). 
Twee hoogleraren uit de kliniek die zich 
vanwege hun positie als eindverantwoor
delijken voor een deel van het onderwijs 
aan co-assistenten, persoonlijk nauw be
trokken voelen bij de ontwikkelingen op 
onderwijskundig gebied.
Marijke van Santen (voorzitter OC) en 
Peter Bouhuijs (portefeuillehouder in het 
FB), worden geconfronteerd met de vi
sie van beide hoogleraren. Uiteindelijk is 
die commissie het orgaan dat veranderin
gen inzake vorm en inhoud van het on
derwijs doorvoert.
Marres en Greve benadrukken dat ze 
constructief willen meedenken over de 
opzet van het medisch curriculum. Ze 
willen zich absoluut niet afzetten tegen 
de probleemgestuurde benadering en zien 
er zelfs grote voordelen in. Greve: ’Het 
uitgaan van problemen is eigenlijk niets 
nieuws in de geneeskunde-opleiding. Op 
de momenten waarop het traditionele on
derwijs goed liep, was het óók altijd pro- 
bleemgeoriënteerd. Het begeleidend over
dragen aan de hand van medische 
vraagstukken is een ideale leermethode. 
De zelfwerkzaamheid staat daarin pri
mair en ik ben daar voorstander van. 
Maar toch ben ik bang, dat men in 
Maastricht aanvankelijk wat al te rigo- 
reus heeft willen kappen met de dingen 
die in de vroegere onderwijsverstrekking 
toch wel bewezen hadden waardevol te 
zijn. Zonder iets aan de basisfilosofie te 
kort te doen, kun je er een aantal zaken 
aan toevoegen waardoor het systgeem al
leen maar beter gaat functioneren ’. Bei
den denken in dit verband in de eerste 
plaats aan een periode van orgaangericht 
basisonderwijs, alvorens de studenten 

uitgebreidere problemen aan te bieden. 
Ze hebben het gevoel dat sommige stu
denten in de huidige situatie door de bo
men het bos niet meer zien. Dat gaat ten 
koste van een dosis feitenkennis en er 
wordt geen samenhang meer gecreëerd. 
Greve hierover: ’Je komt er in de medi
sche studie niet onderuit om een hele gro
te parate kennis te verzamelen. Dat kan 
je aan de hand van een medisch probleem 
doen, maar dat belemmert de oplossing 
van dat probleem. Er wordt in geen en
kel systeem zo ’n groot beroep gedaan op 
het verantwoordelijkheidsgevoel van de 
student als hier. Da’s een heel goed ding. 
Maar we vergeten wel eens dat een mens 
maar een mens is’. Marres: ’’Kijk, de stu
dent moet een leidraad hebben, daarvoor 
is zeker één d anderhalf jaar basiskennis 
nodig. Dan heeft het zin om met de pa
thologie bezig te gaan. Ook bij de stu
denten zélf bestaat een grote behoefte aan 
fundamentele kennis: Op hun eigen ver
zoek geef ik momenteel tweewekelijks 
veertig vierdejaars studenten in ouder
wetse collegevorm KNO-onderwijs’. Gre
ve en Marres zijn ervan overtuigd dat een 
grotere hoeveelheid basiskennis het wer
ken in de onderwijsgroepen — dat voor
al in de hogere jaren hier en daar nogal 
stroef verloopt — aanzienlijk zal verge
makkelijken. Tevens achten zij het daar
bij noodzakelijk dat de tutor een bepaal
de mate van inhoudsdeskundigheid be
zit. Alleen dan kan hij het groepsproces 
op kritieke momenten bijsturen.

Hiaten

Momenteel is men doende het hele cur
riculum door te lichten naar de onderwer
pen die erin aan bod komen. De twee 
hoogleraren menen dat daaruit zal blij
ken dat er hier en daar hiaten zijn ont
staan. Ze wijten dat aan een te geringe 
inbreng van de mensen uit de medische 
praktijk. Prof. Greve: ’Over de manier 
waarop het onderwijs aangeboden wordt 
kun je met studenten en pedagogen voor

tdurend discussiëren. Over de inhoud 
echter kan dat niet. Daar moeten de échte 
inhoudsdeskundigen, huisarts en specia
list, over beslissen. Ik heb het gevoel dat 
dat tot nog toe te weinig het geval is ge
weest’. Nu de tijd van evaluatie is aan
gebroken, zo bepleit Marres, is het hoog 
nodig dat er een curriculum-commissie in 
het leven wordt geroepen. Die commis
sie zou moeten bestaan uit de vier jaar- 
coördinatoren uit de pre-klinische fase, 
aangevuld met nieuw aan te stellen coör
dinatoren voor het vijfde en zesde jaar 
en een aantal studenten. De commissie 
zou het tot haar taak moeten rekenen het 
curriculum door te lichten, de reeds in
geslopen starheid te vervangen en de 
blokken beter op elkaar aan te laten slui
ten. Voor Peter Bouhuijs is de opbouw 
van het programma, die volgens Greve 
en Marres het verwerven van voldoende 
basiskennis in de weg staat, zeker niet 
heilig. Het is 'niet ondenkbaar dat er voor 
een deel tegemoet kan worden gekomen 
aan de kritiek, maar niet door terug te 
gaan naar het klassieke systeem: 
Bouhuijs:’\n de eerste vier studiejaren 
volgen op dit moment drie thematieken 
elkaar op: het eerste jaar een soort ’in
leiding in’, het.tweede jaar levensfasen 
van de mens, het derde en vierde jaar 
klachteningangen. Ik denk dat het best 
gerechtvaardigd is om na een aantal ja
ren te bekijken of die drie naast elkaar 
gehanteerde indelingscreteria wel de 
meest gewenste zijn. We kennen ook uni- 
versiteiten die andere opzetten gebruiken. 
Die ideeën moet je zeker meenemen. Aan 
de andere kant denk ik dat je niet het ef
fect moet overschatten dat iemand eerst 
dit of dat geleerd of gedaan moet heb
ben om beter aan de volgende stap toe 
te komen. Dat is ook het klassieke on
derwijs nooit gelukt; we proberen hier die 
overgangen tussen leren en praktijk zo 
klein mogelijk te maken’.

Efficiënter

Van Santen: ’Binnen de onderwij
scommissie wordt over die voorstel
len zeker niet afwijzend gedacht, in
tegendeel sommige mensen zijn er 
zelfs erg voor, waaronder ik per
soonlijk, zonder dat ik het zelf hard 
kan maken, maar mijn gevoel zegt 
me dat een probleemgeoriënteerde 
’orgaan-systeem aanpak’ efficiënter 
gebruik maakt van zowel docenten
als studententijd. Het grote probleem 
is echter dat het een enorme investe
ring in tijd en mankracht vergt, om 
de eerste vier studie jaren volledig te 
herzien en dat terwijl de opbrengst 
onbekend is. In deze tijd zijn dat 
soort onzekere voorstellen niet haal
baar meer.’



Peter Bouhuijs Marijke van Santen

’Betekent dit dat er daarom niets 
gebeurt ?’

Van Santen: ’Nee, ik denk dat je in ie
der geval daar moet corrigeren waar het 
duidelijk is dat er inefficiënt gewerkt 
wordt. Maar dat zijn veranderingen op 
microniveau, terwijl de ombouw naar 
orgaansystemen het hele curriculum op 
zijn kop zet.’

’Hebben Maastrichtse studenten wei 
minder basiskennis dan hun collega’s 
van elders?’

Van Santen: ’Ik denk dat er evenveel 
hoogleraren of co-assistent-begeleiders 
als meningen zijn. Persoonlijk ken ik 
genoeg mensen die vinden dat er over 
het algemeen genoeg basiskennis aan
wezig is.’

Bouhuijs: ’Een hierbij aansluitend be
langrijk punt is dat de Maastrichtse stu
denten niet lijken op wat men normali
ter van een co-assistent verwacht. We 
hebben altijd benadrukt dat de oplei
ding zes jaar duurt en dat er na vier jaar 
geen klein artsje klaar staat. In de 
laatste twee jaren moet er naast de vaar
digheden ook nog een heleboel kennis 
opgedaan worden. Als Marres bijvoor
beeld zou opmerken dat de studenten 
apert slechter bij hem weggaan dan co- 
assistenten van elders, dan heb je inder
daad met een heel ander probleem te 
maken.’

Moet het onderwijs nu weer een zaak 
worden van de klinici, zoals Marres en 
Greve bepleiten?

Bouhuijs: ’Vooral hier in Maastricht 
hebben we altijd benadrukt dat het to
taal van de vakdocenten en de studenten 

verantwoordelijk is voor wat er gebeurt 
en niet de individuele vakdocent. Dat is 
een spanningsveld wat hier meer speelt 
dan elders, waar men veel minder inter
disciplinaire samenwerking heeft, iets 
wat ik niet graag zou willen prijsgeven.’

En moet je ook gaan zorgen voor in- 
houdsdeskundige tut oren?

Bouhuijs: ’Als je kiest voor een vorm 
van interdisciplinair onderwijs dan is 
het in wezen moeilijk iemand te vinden 
die inhoudsdeskundig is op alle terrei
nen. Ik denk dat je daarom de waarde 
van inhoudsdeskundigheid niet moet 
overschatten. Anderzijds ligt het voor 
de hand om de affiniteit tot bepaalde 
thematiek als criterium te hanteren bij 
de tutorindeling’.

Selectieve toetsing

Harm Kuipers ventileerde eerder dat er, 
waar het om de beoordeling van studie
resultaten gaat, gebrek aan sancties en 
een té grote vrijblijvendheid bestaat. De 
Onderwijscommissie is van mening dat 
het nieuwe begeleidingssysteem het ’de 
kantjes ervan aflopen’ voor een goed 
deel onmogelijk maakt. Hoe staan de 
beide klinici hier tegenover? Marres: ’Ik 
zie de taak van de begeleidings nog niet 
zo goed. Ik heb zelf ook vijfentwintig 
dossiers op m’n bureau liggen. Als ik de 
slechtste studenten daaruit bij me roep, 
zul je waarschijnlijk horen dat ze door 
omstandigheden te weinig gestudeerd 
hebben. Daar kan ik als begeleider niet 
veel aan doen. Ik kan ze hooguit wat op 
weg helpen als ze verloren zijn geraakt 
in de veelheid van stof. In Nijmegen, 
waar ik eerder bij het onderwijs betrok
ken was, haalde vijfentwintig procent 
van de studenten binnen de nominale

tijd het doctoraal examen. Hier stroomt 
negentig procent zonder vertraging 
door. Dat geeft te denken. Ik meen dat 
we een middenweg moeten zien te vin
den tussen deze uitersten.
’Over het nut van de begeleidingscom
missie bestaat met name bij Marres de 
nodige twijfel. ’

Van Santen: Op papier lijkt het mij een 
hele goeie zaak. Maar praktisch komt 
het zeer moeizaam op gang. Er zijn nu 
nog vele begeleiders die van toetsen 
noch blazen (willen, red.) weten, terwijl 
de studenten hun oproepen om kontakt 
met hun begeleider te zoeken reeds in de 
bus hebben. Dat is jammer, zoiets moet 
meteen goed gaan.’

’Wat vinden jullie van een curriculum- 
commissie die de gehele studie door
licht, eventuele starheden te niet doet en 
de blokken beter op elkaar laat 
aansluiten?

Bouhuijs: ’In de WUB staat dat de fa
culteit een onderwijscommissie behoort 
te hebben die de raad adviseert over alle 
vraagstukken m.b.t. het onderwijs. Wat 
is dan de status van die commissie als je 
daarnaast weer een gelijksoortig iets 7 
gaat oprichten? Die gaan naast elkaar 
werken in twee verschillende richtingen 
en dat kunnen we nu beslist niet meer 
gebruiken.’

Van Santen: ’Je komt met die nieuwe 
curriculumcommssie eigenlijk terug op 
het eerste punt van in één klap een 
nieuw programma, hetgeen ik dus voor 
onrealiseerbaar hou. Het lijkt me veel 
beter om stap voor stap een aantal za
ken aan te pakken. Wat hierbij heel be
langrijk wordt, is dat bijvoorbeeld sta- 
ge-planningsgroepen zoals die in het 
vijfde en zesde jaar aanwezig horen te 
zijn, vertikaal naar beneden kijken en 
leemtes die stelselmatig optreden naar 
ons terugspelen, waardoor wij het curri
culum kunnen aanpassen. Iets derge
lijks is er met het Skillslab gebeurt. Tot 
voor kort stemden de in het Skillslab 
aangeleerde vaardigheden niet altijd 
overeen met de eisen en verwachtingen 
in de kliniek. Door een goede feedback 
loopt die afstemming nu uitstekend, 
waardoor de overgang naar de kliniek 
ook soepeler kan verlopen.’

Jan Meijers
Maurice van der Sangen



Ideeën lopen uiteen over 
toelatingsbeleid studenten
’De belangrijkste taak van het weten
schappelijk onderwijs is nog altijd het 
doorgeven van kennis en wetenschap. 
Daarom moet de studievrijheid voorop 
staan. Voor de universiteitsbesturen is de 
arbeidsmarkt dan ook zeker niet het 
eerste richtsnoer voor het verkrijgen van 
studierichtingen. Wij zijn geen ver
lengstuk van de directeur van het Ge
westelijk Arbeidsbureau.’

Aldus de voorzitter van het College van 
Bestuur van de RL, mr. R. van den Big- 
gelaar. Daarmee verwoordt hij tegelijker
tijd de tweespalt tussen universitaire ge
zagsdragers over het toelatingsbeleid. 
De discussie is uiterst actueel, nu de be
zuinigingen de universiteiten dwingen tot 
een vergaande reorganisatie. Volgens de 
Machtigingswet Inschrijving Studenten 
Hoger Onderwijs mag op dit moment al
leen de opleidingscapaciteit een criterium 
zijn om het aantal studenten te beperken. 
Er komen echter steeds meer geluiden op 
om de maatschappelijke behoefte mee te 
laten wegen, voornamelijk vanwege de 
bezorgdheid over de toenemende kans 
dat studenten na hun studie niet meer aan 
de slag kunnen.
Weliswaar heeft minister Deetman van 
Onderwijs eind vorig jaar voorgesteld de 
Machtigingswet te wijzigen zodat ook de 
maatschappelijke behoefte een factor 
wordt om mee rekening te houden, het 
is de vraag of dit voorstel het in de Twee
de Kamer zal halen. Belangrijke advie
sorganen als de Academische Raad en de 
Onderwijsraad hebben al een nee laten 
horen. En ook de Raad van State lijkt 
niet enthousiast.

Geschil

Aan de RL heeft het geschil al zijn 
weerslag gevonden tussen het CvB en de 
Faculteitsraad van de AF bij het vaststel
len van de numerus fixus voor Sociale 
Gezondheidkunde voor het komende stu
diejaar. De raad besloot het aantal eerste
jaarsstudenten niet van 150 tot 200 te ver
hogen. Uiteindelijk werd dat voorstel ge
schorst door het CvB en daarop terug
genomen door de faculteitsraad. Dit keer 
wonnen dus de voorstanders van studie
vrijheid, ook al omdat de faculteitsraad 
te laat was om haar standpunt te doen 
verwezenlijken voor 1983/84. Er is ech
ter al beloofd op de zaak terug te komen 
bij het vaststellingen van de numerus 
fixus voor het studiejaar 1984/85, en 

’dan op tijd,’ aldus de voorzitter van de 
AF, prof. dr. Fred Vorst.
Overigens is het niet zo dat de voorzitter 
van de AF geen oog zou hebben voor de 
studievrijheid die weer alles te maken 
heeft met de culturele taak van het we
tenschappelijk onderwijs: ’De culturele 
vorming is een weldaad. Maar ik leg de 
accenten nu eenmaal zo. Je zou kunnen 
zeggen dat ik ertoe neig de voorkeur te 
geven aan de maatschappelijke behoefte 
als criterium. Het is echter altijd een po
litieke afweging die ook niet voor alle stu
dierichtingen hoeft te gelden. Vakken als 
rechten, sociale wetenschappen en eco
nomie zouden bijvoorbeeld geen enkele 
rem hoeven te hebben omdat de afgestu
deerden niet zijn vastgepind op een be
paald beroep. Daar gaat het meer om een 
bredere vorm van onderricht.’
Bovendien erkent Vorst die ook voorzit
ter is van de landelijke Adviescommissieu 
Behoeftebepaling Artsen — die onlangs 
in haar eerste advies heeft voorgesteld de

Mr. R. B, van den Biggelaar

numerus fixus voor de medische facul- 
feiten drastisch te beperken zonder dat 
dit overigens consequenties heeft voor de 
RL — dat het louter rekening houden 
met de maatschappelijke behoefte nade
len met zich kan brengen: ’Het idealisme 
zou wel eens in het gedrang kunnen ko
men. Het is toch op z’n minst zo dat de 
student gefascineerd moet zijn door zijn 
toekomstige vak. En dat geldt zeker voor 
artsen, hoewel ik niet wil verhelen dat sta
tus en geld een grote rol spelen,’ zo ver
duidelijkt hij. ’Maar stel dat het lukt het 
aantal artsen af te stemmen op de maat
schappelijke behoefte,’ voegt hij er direct 
aan toe, ’dan betekent dat toch dat de sa
menleving deze groep een levenslange ga

rantie op een carrière biedt. Dat is in de
ze tijd niet niks. En ik vind dat daar best 
wat tegenover mag staan. Bijvoorbeeld,’ 
een vermindering van de huidige, absurd 
hogere honoreringen. Ook ben ik een 
overtuigd voorstander van een arts in 
dienstverband. Bedrijfseconomisch is het 
bestaan van de privéwinkels van de spe
cialisten in ziekenhuizen een zeer onge
wenste zaak. Daarbij komt dat een 
systeem van honorering per verrichting 
in de hand werkt dat patiënten lang even- 
teel te lang in de tweedelijn blijven dat 
dat overbodige verrichtingen gestimu
leerd worden. Versterking van de eerste- 
lijn blijft zo een illusie. Bovendien is het 
immoreel om jonge mensen met een zo 
grote schuldenlast op te zadelen zoals nu 
gepaard gaat aan het overnemen (good
will) van een praktijk en die hen ertoe 
noopt haar zo snel mogelijk af te lossen. 
De samenleving accepteert dat alles niet 
meer. En terecht!’

Scheefgroei

Vorst constateert verder een scheefgroei, 
vermoedelijk ontstaan doordat er teveel 
ad hoe is besloten: ’Want hoe komt het 
dat er een groot overschot is aan chirur
gen, terwijl er veel te weinig epidemolo-

Prof. dr. F. Vorst

gen, bedrijfsartsen en clinisch farmaco- 
logen zijn. Dat is de schuld van de over
heid. Die had moeten ingrijpen,’ zo stelt 
hij nadrukkelijk.
Een bijkomend probleem is dat volgens 
de hoogleraar de wet van vraag en aan
bod niet opgaat voor de gezondheidszorg 
omdat het aanbod zijn eigen vraag 
creëert. ’Meer specialisten betekent meer 
ingrepen en verrichtingen zonder dat de 
noodzaak altijd duidelijk is.’ ’Nee, wat 
nodig is, is een echte behoeftepeiling, 
hoewel ik toegeef dat zoiets niet gemak
kelijk uit te voeren is. Want hoe kun je 
die precies bepalen? Daarover bestaat 
nog maar heel weinig zekerheid vanwe
ge het grote aantal onbekende factoren.



Hoe zal de techniek zich bijvoorbeeld 
ontwikkelen?’

In dit verband zegt Vorst trouwens gro
te moeite te hebben met de volgens hem 
slecht onderbouwde prognoses van maat
schappelijke behoefte aan afgestudeerden 
bij het opstellen van een grondslag voor 
weer een nieuwe studierichting: ’Als het 
in het eigen voordeel werkt mag het ar
gument van maatschappelijke behoefte 
blijkbaar wel worden gebruikt, zoals on
langs bij de op zich erg zinvolle studie
richtingen Biologische en Geestelijke Ge- 
zondheidkunde. Het is dan echter alleen 
een verkoopargument naar het ministe
rie toe. Ik vraag me af of de groei van 
de RL niet te veel gaat prevaleren als een 
doel op zich. Die groei gaat dan wel over 
de ruggen van de studenten heen.’

Studievrijheid

Tegenpool van Vorst en dus voorstander 
van het criterium studievrijheid als basis 
voor het toelatingsbeleid, is de voorzit
ter van het CvB, Van den Biggelaar. 
Voor hem is het een klare zaak: ’Alle
reerst wil ik wel stellen dat het gaat om 
mijn persoonlijke opvatting. Zal uitein
delijk een andere zegevieren dan zal ik die 

Prof. dr. W. Wijnen

vanzelfsprekend loyaal helpen uitvoeren. 
Maar we leven gelukkig in een democra
tisch land waar je van mening mag 
verschillen.’
Voor Van den Biggelaar is het doorge
ven van kennis en wetenschap een doel 
op zich voor de wetenschappelijke instel
lingen. ’Natuurlijk hoop ik dat afgestu
deerden een baan vinden. Maar voor uni- 
versiteiten blijft de wetenschap voorop 
staan,’ betoogt hij, zich erover verbazend 
dat de idee van studievrijheid is weg- 
geëbt, hoewel die toch jarenlang gold als 
het hoogste goed. Tk begrijp wel waa
rom. Reguleringen als de numerus fixus 
hebben daartoe zeker bijgedragen. Dat 
neemt echter niet weg dat het principe 

blijft. En ik sta heus niet alleen. Kijk 
maar naar de adviezen van de Academi
sche Raad, de Onderwijsraad en de Raad 
van State, toch niet de minst belangrijke 
adviesorganen van ons land.’
Enige nuancering wil Van den Biggelaar 
wel betrachten als de kosten in het geding 
zijn. Hij doelt daarbij op dure studies als 
medicijnen die de gemeenschap zo’n 
70.000 gulden per student kost en bij
voorbeeld chemische technologie die 
95.000 gulden vraagt. ’Als het om zulke 
bedragen gaat is het logisch dat de ge
meenschap die gelden nuttig wil beste
den,’ aldus de voorzitter van het CvB 
Toch mag medicijnen volgens hem geen 
uitzondering zijn: ’Het is de schaarste 
aan medici die heeft geleid tot buiten pro
porties zijnde salarissen en arbeidstijden. 
Ik zie niet in waarom een jonge specia
list 250.000 gulden per jaar verdient, ter
wijl de president van de rechtbank het 
met 120.000 gulden moet doen. Ik be
grijp best dat de medische stand de 
schaarste in stand wil houden, maar de 
enige mogelijkheid om een beter even
wicht te krijgen, is het laten werken van 
de wet van vraag en aanbod. Die gaat wel 
degelijk op, hoewel ik moet toegeven dat 
je voorzichtig moet zijn omdat de medi
cus inderdaad in staat is de vraag een 
handje te helpen. Ik denk overigens dat 
de echte ethiek dat verbiedt. ’Nee,’ zo 
vervolgt hij, ’als het arbeidscriterium de 
enige factor is heeft studeren niet zoveel 
zin op dit moment. Ik let echter heus wel 
op de arbeidsmarkt. En als er in Limburg 
een behoefte is aan een bepaalde oplei
ding zal ik die noemen, maar alleen in po
sitieve zin. Het is voor universiteitsbestu
ren namelijk geen argument om te zeg
gen dat er geen arbeidsplaatsen zijn, wel 
dat er een maatschappelijke behoefte 
bestaat. En dan speelt er nog iets mee: 
De student is van de straat, is nuttig be
zig. Het is bovendien nog altijd zo dat 
een academicus beter gewapend is dan 
anderen om zich later een plaats te vero
veren in de maatschappij.’

Exportartikelen

Prof. dr. Wijnand Wijnen, hoogleraar 
Onderzoek en Ontwikkeling van Hoger 
Onderwijs, tevens voorzitter van het Cen
traal Instituut Toetsontwikkeling (CI
TO), tenslotte: Tk vind dat je als maat
schappij verplicht bent het potentieel zo 
hoog mogelijk op te voeren, in de zin van 
wat we kunnen. Vergeet niet dat kennis 
en kunde belangrijke exportartikelen 
zijn.’ Het moge duidelijk zijn. Ook Wij
nen heeft de grootst mogelijke aarzeling 
de toelating van studenten te beperken. 
’Ja, het zou ideaal zijn als iedereen de 
kans heeft zo ver mogelijk te komen op 
het zelf gekozen gebied. En als dat on

haalbaar is kun je maatregelen treffen. 
Maar we moeten met ons allen wel heel 
goed nadenken voordat aan het principe 
studievrijheid afbreuk wordt gedaan,’ 
waarschuwt de hoogleraar. ’Bovendien,’ 
zo gaat hij verder, ’als gezegd wordt dat 
de instroom beperkt moet worden van
wege de economische situatie, wordt er 
wel van uitgegaan dat andere factoren 
onveranderd blijven. Toch wil ik natuur
lijk niet zeggen dat we maar moeten doen 
alsof er niets aan de hand is. Zo gaat het 
niet op studenten te lokken zonder een 
zo eerlijk mogelijke voorlichting over 
hun toekomstmogelijkheden.’
Als hoogleraar van Hoger Onderwijs 
houdt Wijnen zich onder meer bezig met 
de vraag van het zo rationeel mogelijk 
houden van het onderwijs. ’Hoe kan het 
goedkoper is een facet daarvan. Wel
licht,’ zo suggereert hij, ’is het mogelijk 
te streven naar meer zelfwerkzaamheid, 
het zelf doen dus. De Open Universiteit 
is bijvoorbeeld goedkoper voor een stu
dent en hoeft zeker niet slechter te zijn.’ 
Overigens maakt Wijnen zich niet zo erg 
bezorgd: ’We leven in een tijd van bezui
nigingen en werkloosheid. Maar dat is 
nü. Als je het studentenaantal gaat terug
brengen bestaat de kans dat potentieel 
wordt vernietigd dat over een tijdje wel 9 
bruikbaar is. Iemand krijgt dan de mo
gelijkheid niet die later wellicht toch be
nut had kunnen worden. Neem het on
derwijs. Bedenk dat bijna een volledige 
generatie docenten wordt overgeslagen. 
Daarom vind ik dat eerst gezocht moet 
worden in het onderwijs zelf. Hoe de 
kosten bijvoorbeeld lager te maken. En 
wellicht is het zinnig te denken aan deel
tijdwerk. Maar ja, dan sleutel je wel aan 
de inkomensverdeling. En dat betekent 
weer een politieke uitspraak. Dat is het 
trouwens altijd.’
Verder lijkt Wijnen zich evenmin erg on
gerust te maken over de mate waarin de 
arbeidsmarkt zich zal ontwikkelen voor 
studenten: ’Het aantal studenten zal van
zelf wel verminderen. Kijk maar naar de 
steeds geringere toeloop naar middelba
re scholen. Het is een hobbel, zoals die 
al zo vaak is voorgekomen. Neen, we 
hoeven ons niet zoveel zorgen te maken. 
Dat is nergens voor nodig. En nogmaals: 
Ik wil inderdaad de onderwijsvrijheid zo 
lang mogelijk overeind houden om het 
kwalificatieniveau van de bevolking zo 
hoog mogelijk te doen zijn.’

Dienst Voorlichting
Sjonk Ritmeester



LENEN, SPAREN, VERZEKEREN.
U KUNT ER OVERAL VOOR TERECHT 
MAAR WAAR VINDT U 
HET GOEDE ADRES.
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Bij Spaarbank Limburg kun je 
veel meer dan alleen maar spa
ren.
Je kunt er voor alle bankzaken 
terecht.
Van geld wisselen voor je va
kantie tot iets ingewikkelds als 
de financiering van je huis, of 
van de zaak die je gaat begin
nen, alleen of samen met een 
ander.
Of studiefinanciering en 
studentenverzekeringen.
Dat we bepaalde dingen niet 
doen en zoveel andere juist 
wel, ligt ook aan de opzet van 
onze bank. Wij zijn een stich
ting.
De winst die we maken, stop
pen we o.a. in het verbeteren 
van onze service.
Daardoor beschikken we over 
een kompleet dienstenpakket 
en een uitgebreid kantorennet.

Informatie.
Voor verdere informatie kunt u terecht bij al onze kantoren of kunt u 
bellen ® 043-84 12 22. tst. 500.
Folders kunt u aanvragen met de antwoordcoupon.
Opsturen in envelop zonder postzegel naar: Spaarbank Limburg, 
Afd. Marketing, Antwoordnummer 20, 6200 VB Maastricht.

J | | Persoonlijke leningen I I Doorlopend krediet

Onze leentarieven behoren tot 
de laagste van het land en onze 
spaarrentes liegen er niet om. 
Bovendien kun je buiten Lim
burg geld opnemen bij alle 
Spaarbanken met een s.
En zelfs op zaterdag kun je te
recht bij ons kantoor in Vroom 
en Dreesmann te Maastricht.
Al hebben we onze eigen 
ideeën over bankieren, er zal 
vrijwel geen bankdienst zijn die 
we niet verlenen.
Vandaar dat velen bewust voor 
onze Spaarbank kiezen.

I”Coupon: ~j

Ja, graag hoor ik meer van Uw bank over

| I Spaarvormen | Hypotheken

| | | Verzekeringen □ bankgiro

Naam Adres

Woonplaats
Tel.............................................. j

S spaarbank limburg
Hoofdkantoor: Markt 17-18, Maastricht, Tel. (043) 841222. Distriktskantoor: Prinsenhofstraat 3, Venlo, Tel. (077) 11555. Kantoren in Amby, Beek, Berg en Terblijt, Blerick (3), 
Borgharen, Bunde, Cadier en Keer, Eijsden, Gronsveld, Heer (3), Maastricht (19), Meerssen, Roermond, Sittard (3), Tegelen, Vaals, Valkenburg, Velden, Venlo (4) en Venray.
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Buro Onderwijs FdG

Stageprogramma voor vierde
jaarsstudenten MF 5e/6e kursusjaar 
1983/1984/1985
De STAGEPROGRAMMA’S van de vierde
jaarsstudenten MF voor het 5e/6e kursusjaar 
83/84/85, kunnen worden afgehaald bij de 
Onderwijsbalie van Buro Onderwijs tijdens de 
openingsuren.

Aan alle 5e en 6e jaars studenten 
Geneeskunde.
Uitreiking Basisarts-getuigschriften.

In de vergadering van 27 juni 1983 zal de Da
gelijkse Commissie voor de Examens in haar 
hoedanigheid van basisarts-examencommissie 
bepalen welke studenten in aanmerking komen 
voor de uitreiking van het basis-artsgetuig- 
schrift.
Deze uitreiking zal plaatsvinden op vrijdag 1 
juli 1983 om 16.00 uur in de Aula van het 
Hoofdgebouw van onze universiteit.
De eisen voor het behalen van het basisarts-ge- 
tuigschrift zijn beschreven in de beslisregels be
horend bij het onderwijs- en evaluatiepro- 
gramma Fakulteit der Geneeskunde 1982/1983 
(BO 83-10.036).

Obductienabesprekingen

In de serie obductienabesprekingen, georga
niseerd door de cap. groep pathologie, bedoeld 
voor iedere geïnteresseerde tweede- t/m vier
dejaars medische student, is er een presenta
tie o.l.v. Prof. Bosman met als 
onderwerp: Ziekte van Cushing 
datum : 7 april 1983 
plaats: Cursuszaal Annadal 
tijd: 17.00 uur.

Informatie-balie

Het Bureau Onderwijs FdG deelt mee dat met 
ingang van maandag 4 april de informatie
balie dagelijks geopend is tussen 10.30 uur en 
12.00 uur (1 '/i uur) — Hoofdgebouw kamer 
120.
Verder is er nabij kamer 120 — tegenover pu- 
blicatiebord jaar 4 — een bord opgehangen 
om op in te tekenen voor onderwijsactiviteiten.

Zelfevaluatieformulier

Binnenkort ontvangen alle geneeskunde stu
denten een oproep voor een gesprek met de 
begeleidingskommissie. Volgens het examen
reglement van de Fakulteit der Geneeskunde 
is deelname aan een dergelijk gesprek één maal 
per jaar verplicht.
Een van de uitgangspunten voor zo’n gesprek 
is het oordeel over het eigen funktioneren. Om 
zo’n zelfbeoordeling enigszins gericht te laten 
verlopen is een zelfbeoordelingsformulier ont
worpen, dat voorafgaand aan het gesprek met 
de begeleidingskommissie moet worden 
ingevuld.
Het formulier dat thans beschikbaar is, is een 

eerste versie en draagt een voorlopig karak
ter; wij verzoeken alle studenten op- of aan
merkingen over het formulier toe te zenden 
aan: H. Snellen, Project Evaluatie van Stu
dieresultaten, Randwijck. Uw reacties worden 
zeer op prijs gesteld. Na het begeleidings
gesprek zal het ingevulde formulier in het stu
dentendossier van de faculteit worden 
opgenomen.
Het zelfevaluatieformulier en een toelichting 
zijn verkrijgbaar bij de onderwijs-balie van het 
Bureau Onderwijs FdG. U ontvangt het for
mulier in tweevoud; één formulier voor de be
geleider ten behoeve van het studentendossier 
van de faculteit en één formulier voor uw ei
gen dokumentatie.

’Oriëntatie Eerste Lijn’

Er zijn een aantal redenen waarom de ’Oriën
tatie Eerste Lijn’ dit jaar later begint dan in 
vorige jaren en niet voor iedere student een 
volledig programma kan bieden. Het komt er
op neer dat ernaar wordt gestreefd iedere stu
dent één oriëntatiedag aan te bieden, hetzij bij 
de huisarts, de wijkverpleegkundige of de 
maatschappelijk werkende. De oriëntatieda- 
gen voor de eerste jaarsstudenten zullen dit 
jaar plaatsvinden op: 13, 20 en 27 april, 4 en 
11 mei.
Het programma zal gerealiseerd worden via 
de sociale vaardigheidsgroepen. Het is de be
doeling dat de leden van een sociale vaardig- 
heidsgroep in een periode van één a twee we
ken de oriëntatie afronden. Voor de individu
ele student betekent dit één voorbespreking; 
een oriëntatiedag en één nabespreking. Nadere 
informatie wordt gegeven via de sociale 
vaardigheidsgroepen.

Basisarts-getuigschriften

In de vergadering van 27 juni 1983 zal de Da
gelijkse Commissie voor de Examens in haar 
hoedanigheid van basisarts-examencommissie 
bepalen welke studenten in aanmerking komen 
voor de uitreiking van het basisarts
getuigschrift.
Deze uitreiking zal plaatsvinden op vrijdag 1 
juli 1983 om 16.00 uur in de Aula van het 
Hoofdgebouw van onze universiteit.
De eisen voor het behalen van het basisarts
getuigschrift zijn beschreven in de beslisregels 
behorend bij het onderwijs- en evaluatiepro- 
gramma Faculteit der Geneeskunde 
1982/1983.

Beslisregel 5 van Jaar 6. (1983-1984)

In de 7e bijeenkomst van de Dagelijkse Com
missie voor de Examens (DCE) werd besloten 
beslisregel 5 van jaar 6 (1983-1984) als volgt 
te wijzigen:
’Honderd procent deelname aan minstens 16 
weken gevarieerd (d.w.z. 5 verschillende on
derwerpen óf met voorafgaande goedkeuring 
van de Keuze-Onderwijs-Commissie minder 
onderwerpen betreffend) keuze- 
onderwijsprogramma en telkens ieder onder
deel afgesloten met een voldoende 
beoordeling.

Algemeen Onderwijsgroepskamers

Door de Faculteit der geneeskunde en de Al
gemene Faculteit worden een dezer dagen de 
nieuwe onderwijsgroepskamers in Randwijck 
in gebruik genomen (zie o.a. mededeling Bu
reau Onderwijs FdG en onderwijs-agenda 
AF).
De vaste onderwijsgroepskamers die nodig zijn 
voor het reguliere curriculum worden door de 
respectievelijke Bureaus Onderwijs gereser
veerd ten behoeve van de blokken c.q. 
onderwijs-eenheden. Ook andere reserverin
gen die op dit moment bij de Bureaus bekend 
en verroosterd zijn, zijn in de reserverings- 
roosters vastgelegd.
Om ervoor te zorgen dat er een inzichtelijke 
reserveringsregeling is op instellingsniveau heb
ben de Bureaus Onderwijs in co-produktie met 
de Dienst Civiele Zaken ten aanzien van de on
derwijsgroepskamers per 1 april 1983 een wij
ziging in de reserveringsregeling aangebracht. 
Ruimte-behoeften ten aanzien van onderwijs
groepskamers die nodig zijn buiten de regu
liere, door de Bureaus Onderwijs geprogram
meerde roosterreservering, moet u decentraal 
veilig stellen.
Extra reserveringen van onderwijsgroepska
mers kunt u, al naar gelang uw eigen wensen, 
per lokatie realiseren.
U kunt reserveren bij de navolgende personen 
en lokaties:
Randwijck: indien de aanvraag drie dagen 
vóór de reserveringsdatum bekend is bij de 
heer G. Luyten, toestel 225; op dezelfde dag 
bij de heer J. Smeets, toestel 301.
B.M.C. en Hoofdgebouw: bij de receptie resp. 
toestel 201 en 437.
Nieuwenhof: bij Mw. M. van Hoof, toestel 
719/731.
Bij de recepties van de bovengenoemde loka
ties zal een verroosteringsschema van alle on
derwijsgroepskamers ter inzage liggen.
Eenieder die ruimte wenst kan, buiten de reeds 
door Bureau Onderwijs verroosterde kamers 
en tijden, van deze ruimten gebruik maken. 
Bureau Onderwijs blijft ook in onvoorziene 
omstandigheden als beheerder voorrang 
behouden.
Per 1 augustus 1983 wordt u op instellingsni
veau een complete reserveringsregeling aange
boden voor onderwijsgroepskamers en college
zalen, colloquim-zalen, vergaderzalen en ver
gaderkamers en wat dies meer zij. Medio mei 
1983 wordt hierover in de Observant uitvoe
rig geïnformeerd.

Kursus Overheadprokjectie

Op 25 april a.s. van 13.30-17.30 wordt er weer 
een kursus Overheadprojektie georganiseerd 
voor docenten. Het doel van deze kursus is de 
docent kennis en vaardigheid bij te brengen 
omtrent het gebruik van overheadprojektie. 
De docent leert niet alleen zelf gebruik te ma
ken van overheadprojektie, maar zal ook stu
denten vertrouwd kunnen maken met dit me
dium. Onderwerpen die in deze kursus aan de 
orde komen zijn: Wat zijn kenmerken van de 
overheadprojektor. Waarom, hoe en wanneer 
kan ik de overheadprojektie gebruiken in re
latie met probleemgestuurd onderwijs? Hoe 
maak ik verschillende soorten transparanten?

11
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Opgaven voor deze kursus voor 20 april 
bij:
Willem de Grave, tel. Randwijck 337
Marijke de Heer, tel. Randwijck 316.

Algemeen

12

Europese Integratie-economie

Op 27 april start aan de Rijksuniversiteit Lim
burg een collegereeks op het gebied van de Eu
ropese Integratie-Economie. Deze colleges 
worden gegeven door prof. dr. W.T.M. Mol- 
le. De heer Molle is bijzonder hoogleraar Eu
ropese Integratie-Economie aan de Algemene 
Faculteit van de Rijksuniversiteit Limburg. 
De collegereeks ’Europese Integratie Econo
mie’ vindt plaats op de volgende data: 27 april, 
11 mei, 25 mei, 8 juni en 22 juni 1983. Tijd: 
15.30 uur - 17.00 uur. Plaats: Collegezaal 
Nieuwenhof, Nieuwenhofstraat 4, Maastricht. 
Deze colleges zijn vrij toegankelijk voor per
sonen werkzaam in het bedrijfsleven of bij de 
overheid.
Het eerste college, op 27 april a.s. heeft als 
titel: ’Industriële vernieuwing: een taak voor 
Europa’.
De economische groei is sterk teruggevallen in 
de afgelopen tien jaren. Een hernieuwde ople
ving van de groei zal slechts mogelijk zijn als 
de uitdaging van de technologische vernieu
wing wordt aangenomen. De industrie neemt 
hierbij een centrale plaats in: Industriële in
novatie wordt belemmerd door een groot aan
tal factoren. Een der belangrijkste factoren is 
de onzekerheid over de toekomstige marktpo
sitie. Deze onzekerheid kan gedeeltelijk wor
den weggenomen doordat de overheid een dui
delijk beleid voert op het terrein van interne 
marktordening, internationale handel, techni
sche normering, etc.
Aan de hand van een groot aantal voorbeel
den uit de praktijk kan worden aangetoond 
dat een dergelijk beleid werkelijk effectief is, 
wanneer dit op Europees niveau wordt 
aangepakt.

Bibliotheekinstructie

In de week van 11 april zullen medewerkers 
van de bibliotheek een bibliotheekinstructie 
verzorgen. Het is de bedoeling dat deze in klei
ne groepjes (5 tot 7 personen) zal plaatsvinden. 
Belangstellenden kunnen zich opgeven via een 
intekenlijst bij de balie van Alice in het Stu
dielandschap. De groepsindeling en tijden zul
len later worden bekend gemaakt.

Rechtshulp

De Stichting Opleidingen Sociale Rechtshulp 
houdt op woensdag 13 april een themadag in 
Kobus aan de Poort te Amersfoort.
De themadag beoogt het vaststellen van de 
opleidingsbehoefte van sociale rechtshulpver
leners en het hieruit conclusies trekken voor 
de (nabije) toekomst.
Verdere gegevens zijn ter inzage tijdens de 
balie-uren in Nieuwenhof.

Nederland-België

De Stichting Internationaal Studenten Contact 
(SISC) organiseert van donderdag 5 tot en met 
zondag 8 mei 1983 een vierdaags bezoek aan 
theaters en musea/tentoonstellingen in België. 
De totale reissom bedraagt slechts ƒ 175,— 
pp., waarin begrepen:
— vervoer per luxe touringcar
— drie overnachtingen + ontbijt in 
jeugdhotels
— toegang tot musea/tentoonstellingen
— bezoek aan:
— Munttheater te Brussel: opvoering van de 
opera ’Comte Ory’ van Rossini,
— Het Arcatheater met het toneelstuk De Idi
oot en De Dood van Hofmanthal, gespeeld in 
het Museum voor Hedendaagse Kunst te Gent,
— Brugge met een bezoek aan de Foor 
(kermis)
— Voorstelling van de Mannen van den 
Dam/Internationale Nieuwe Scene te 
Antwerpen.
Deelname is in eerste instantie voorbehouden 
aan jongeren tot 26 jaar. Aanmelding z.s.m. 
en in ieder geval vóór 10 april en uitsluitend 
per briefkaart te richten aan:
S.I.S.C., postbus 10191, 1001 ED Amsterdam 
met vermelding van naam, adres, postcode, 
geboorteplaats- en datum, geslacht, nr. col- 
legekaart/CJP, telefoonnr.
Inlichtingen zijn te verkrijgen via William 
Rodenburg-SISC, tel.nr. (020) - 265623 / 
257289.

Vache

Wenst U eeuwigdurende roem te verwerven? 
Voor altijd ver verheven te zijn boven uw tijd
genoten en nageslacht?
Vache, het satirisch nieuwsblad met de alter
natieve actualiteiten, biedt U deze kans ! Voor 
de prijs van één abonnement wordt U hoe dan 
ook in ons blad genoemd.
Stort daarom nü ƒ3,— op girorekening 
5288159 en U bent verzekerd van tijdige toe
zending van iedere nieuwe Vache tot 1 janua
ri 1984.
En voor al diegenen die braaf in de rij wen
sen te blijven staan: U kunt ons in de week 
nadat de plakaten ’Vache komt’! zijn versche
nen treffen op de volgende distributiepunten:
— Restaurant Hoofdgebouw
— Restaurant Biomedisch Centrum
— Restaurant Randwyck
— Restauratieve voorzieningen Carré 
(M.a.w.: bij de koffieautomaat . . .)

NSEM/Agora

Versterking eerste lijn, hoe moet dat?

Vrijdag 22 april 1983 
10.00-16.30 uur
Hoofdgebouw Rijksuniversiteit Limburg
Maastricht, Tongersestraat 53
Organisatie: Werkgroep Eerste Lijn.

Op 22 april a.s. wordt een themadag gehou
den over eerstelijnsgezondheidszorg. Het ’be
leid’ is erop gericht om de eerste lijn te 
versterken.
Argumenten daarvoor zijn (met enkele 
trefwoorden):

’s morgens
— F.A. Vorst, hoogleraar voorzieningen 
gezondheidszorg,
thema: Eerstelijnsgezondheidszorg en 
Overheidsbeleid
— W. brouwer, hoogleraar huisartsgenees
kunde (gevraagd),
thema: Ontwikkelingen in de eerste lijn o.a. 
academisering in Zuid-Limburg
— P.C. van Loon, adviseur lange termijn 
planning, Dir.-Gen. Volksgezondheid, 
thema: o.m. over de toekomstige spilfunktie 
in de eerste lijn: de wijkverpleging

’s middags
— P. Pop, gastro-enteroloog-internist, Pro- 
jektleider Diagnostisch Centrum St. Annadal, 
thema: o.m. diagnostisch proces van de 
huisarts
— E.H. Ebbens, huisarts Gezondheidscen
trum Hoensbroek-Noord,
thema: o.m. over psycho-sociale begeleiding 
en samenwerking maatschappelijk werk- en 
wijkverpleging-huisarts
— J.L. Baggen, huisarts
thema: diagnostiek binnende huisartsenprak
tijk, nascholing en takenpakket.

Voor deze dag worden uitgenodigd:
Beroepsbeoefenaren in de eerstelijnsgezond
heidszorg en studenten voor beroepen in de 
eerste lijn:
Huisartsen, wijkverpleegkundigen, maat
schappelijk werkenden, studenten geneeskun
de, sociale gezondheidkunde, maatschappelij
ke gezondheidszorg en maatschappelijk werk. 
Anderen zijn uiteraard ook welkom . . .

Door de organiserende werkgroep is een lite
ratuurmap samengesteld met artikelen die als 
achtergrondinformatie dienen voor de 
themadag.
Deze wordt u na aanmelding toegezonden.

In de — korte — middagpauze bestaat de mo
gelijkheid tot het nuttigen van een lunch.

Aanmelding voor deze dag geschiedt door 
overmaking van resp. ƒ 5,— voor studenten 
en ƒ 10,— voor overigen op postgiro 5420702 
t.n.v. R. Starmans Maastricht o.v.v. thema
dag eerste lijn. Uiterlijk 15 april a.s.
Bevestiging van uw aanmelding, het precieze 
programma en de literatuurmap worden u dan 
toegezonden.

Nadere informatie is verkrijgbaar op tel.nr. 
043 - 616100 tst 283 Mariet v. Houtem.

De werkgroep eerste lijn is een groep studen
ten geneeskunde/sociale gezondheidkunde 
RL, die de diskussie over de versterking in de 
eerstelijnsgezondheidszorg wil stimuleren bin
nen en buiten de Rijksuniversiteit Limburg. 
Het is een gezamenlijke activiteit van 
AGORA-studievereniging soc. gezondheid
kunde en NSEM-progressieve vereniging van 
RL-studenten.
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Sport

Oud-roeiers opgelet !!!
Zoals U misschien al heeft gehoord, zijn we 
druk bezig met het oprichten van een 
studentenroeivereniging.
We verwachten medio april de oprichtingsver
gadering te kunnen houden.
Nu zoekt de roeivereniging nog oud-roeiers die 
evt. ervaring hebben met coachen, en mensen 
die ons adviezen over technische zaken kun
nen geven (bijv, botenreparaties, aankoop van 
boten, onderhoud). Deze mensen zijn nog 
hard nodig !!!
Voor meer informatie kunt u bellen naar Pe
ter Mijs (voorzitter) tel. 043 - 73650.

Namens M.S.R.V. i.o. 
de publiciteitscommissie.
Esther Reinhard
Tertia Geverink
Lilo Crasborn

COC geslachtsziekten en homoziek
ten, een thema avond
Het COC organiseerde voor 15 april een the
ma avond rond geslachtsziekten en 
homoziekten.
Er zal ingegaan worden op de verschillende 
geslachtsziekten, hun kenmerken, gevolgen en 
wijze van bestrijding. Dat kan met een lach
n. a.v. anekdotes en met veel ernst bij kwalij
ke ziekten. Hepatitis B en het nieuwe vaccin 
zullen in elk geval aan de orde komen.
Als inleider is Ad Beckeringh van de dienst 
geslachtsziekten bestrijding GGD Rotterdam 
gevraagd. Hij is werkzaam op de drempelvri- 
je polikliniek te Rotterdam met zo’n 2000 po
liklinische behandelingen per jaar. Hij is daar
o. a. betrokken bij voorlichting en onderzoek. 
Als daar belangstelling voor is zal hij ook op 
zijn werk ingaan.
De avond wordt gehouden om 20.00 uur in de 
Bogaardenstraat 43 te Maastricht.

N.V.I.H. COC
J. Lenaerts

Zaalvoetbaltournooi

Het traditionele zaalvoetbaltournooi van de 
RL zal dit jaar worden gehouden in de maan
den mei en juni in diverse sporthallen in 
Maastricht en eventueel omgeving.
Deelname staat open voor teams bestaande uit 
studenten, medewerkers en personen betrok
ken bij het werk van de RL. (Annadal, Vij- 
verdal, huisartsgeneeskunde etc).
Voorwaarde voor deelname:
— elk team mag maximaal uit 8 spelers(sters) 
bestaan. Een opgave van 2 extra reserve-spelers 
is mogelijk.
— men mag slechts voor één team uitkomen. 
Is dit uitgeschakeld dan mag men niet meer 
met een ander team meespelen. Is de spe
lerslijst ingeleverd dan mag daarop geen aan
vulling c.q. verandering worden aangebracht.
— inschrijfgeld: voor niet-sportkaarthouders 

ƒ 5,— te voldoen via de aanvoerder voor aan
vang van het tournooi. Sportkaarthouders be
talen niets.
— er wordt gespeeld volgens de officiële 
KNB-zaalvoetbalregels.
— inschrijfformulieren zijn naar de diverse 
diensten en capaciteitsgroepen gezonden.
Sluiting inschrijving: 16 april 1983

Maastrichtse Studenten Cross

Winnaar van deze op 10 maart j.1. gelopen 
wedstrijden bij de dames was Ineke Hussaerts; 
2. Carmy Bronneberg; 3. Marjolein v. Duijk; 
4. Djoeke v. Dale; 5. Adriënne Kaasjager; 6. 
Ruth Daamen.
Bij de heren ging Piet Portegijs als ie door de 
finish; 2. Rinke v.d. Hoeff; 3. Pim Assendelft; 
4. John Starren; 5. Jos Vrijens.

Aktiviteitenagenda

Donderdag 7 april
Film, Mama Roma (Pasolini)
20.00 uur, Aula

Maandag 11 april
Cyclus, Industriële Vormgeving, Onderwijs 
in ontwerpen: een uitdaging?
19.00 uur, Aula Stadsacademie

Dinsdag 12 april
Toneel, Teatr Scena 6
20.00 uur, Stadsschouwburg

Donderdag 14 april
Lezing, Het leven en werk van Karl Marx
20.00 uur, Nieuwenhof.

Dinsdag 19 april
Lezing, Energie: Van natuurkundig begrip 
tot maatschappelijke vraagstelling
Film, Tijd voor energie
20.00 uur, Aula

Woensdag 20 april
Discussie, Energiebeleid en economische
groei

Donderdag 21 april
Lezing, Marx als econoom
20.00 uur, Aula

Dinsdag 26 april
Discussie, Dat kleine beetje kernenergie
20.00 uur, Aula

Donderdag 28 april
Lezing, De filosofie van Marx
20.00 uur, Aula

Vrijdag 29 april
Inaugurale rede, Prof. dr. W.J.B.M. van de
Staak
16.00 uur, Aula
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Studium Generale gaat 
energiediskussie begeleiden
Studium Generale heeft in samen
werking met de Werkgroep Energie
diskussie een lezingencyclus van 6 
avonden georganiseerd over ener
gie en de daarmee samenhangen
de aspekten. Aanleiding hiervoor is 
de Brede Maatschappelijke Diskus- 
sie over ons toekomstig energie
beleid.
Deze diskussie was oorspronkelijk 
opgezet om de bevolking een keu
ze tussen kernenergie en kolen te la
ten maken. Later is dit uitgebreid tot 
de vraagstelling: hoe richten wij on
ze maatschappeij in de toekomst in? 
Energiebeleid heeft namelijk ook te 
maken met werkgelegenheid, mi
lieu, ontplooiingskansen voor het be
drijfsleven, met technologie, onze 
koopkracht en veiligheid. Kortom: 
energiebeleid heeft invloed op de 
gehele maatschappij.
Hebben we trouwens wel een ener
gieprobleem? Om deze vraag te 
beantwoorden moeten we een on
derscheid maken tussen korte (tot 
2000) en lange termijn. Op korte ter
mijn hebben we nog volop fossiele 
energiebronnen. Olie voor tenminste 
30 jaar, kolen voor meerdere hon
derden jaren en Nederlands aard
gas tot + 2100. Dus een energiepro
bleem in de zin van een tekort heb
ben we niet. Wat we wel hebben is 
een keuze- en kostenprobleem. Op 
lange termijn hebben we geen keu
ze meer. De grondstoffenvoorraden 
zijn eindig, het aardse milieu kan een 
voortgezette economische groei met 
steeds groter wordende vervuiling 
op den duur niet meer opvangen. 
Eens zullen we een ommekeer moe
ten maken, de vraag is alleen 
wanneer?

Scenario’s
De huidige diskussie over het ener
giebeleid gaat trouwens maar tot het 
jaar 2000. In opdracht van de stuur
groep zijn een viertal scenario
studies verricht. Deze scenario’s zijn 
te onderscheiden in twee groepen: 
de scenario’s die uit gaan van een 
economische groei, met als belan
grijkste variant het industrieel 
herstel-scenario, en de tegenpool, 
het scenario voor behoud van milieu 
en welvaart, dat uitgaat van een 
sterk beperkte groei.
Het industrieel herstelscenario stelt 
dat de kosten voor een schoon milieu 
alleen betaald kunnen worden als 
de industrie blijft groeien. Men wil in 
het bijzonder de metaal- en chemi
sche industrie tot het jaar 2000 met 
30 miljard gaan stimuleren. Daarbij 
kan kernenergie een aanvullende 
energiebron zijn.
Het scenario voor behoud van milieu 
en welvaart stelt dat een alsmaar 
doorgaande economische groei ten 
koste gaat van het milieu en dat we 
nu moeten ombuigen. Een verder
gaande milieuverontreiniging brengt 
alsmaar hogere kosten voor herstel 
en onaanvaardbare ecologische ri- 
siko’s met zich mee. Volgens o.a. 
Hans Becht, medewerker van het 
Centrum voor Energiebesparing en 
deelnemer aan de lezingen- en dis- 
kussiecyclus, kan de invoering van 
het scenario voor behoud van milieu 
en welvaart op economisch verant
woorde wijze plaatsvinden. Door 
besparing in het energieverbruik 
wordt (blijft) kernenergie overbodig. 
Daarnaast heeft de heer Storm van 
Leeuwen berekend dat de totale 
kernsplijtingscyclus meer fossiele 

brandstoffen verbruikt dan wanneer 
eenzelfde hoeveelheid elektriciteit 
direkt met deze brandstoffen opge
wekt zou worden. Wij zien een inte
ressante diskussie tegemoet tussen 
Storm van Leeuwen en de heer Was
ser (medewerker van de KEMA). 
Wasser zegt dat we kernenergie no
dig hebben en dat de milieube
lasting ten gevolge van het gebruik 
van uranium zeer minimaal is. Ver
der zal de hoeveelheid vrijkomende 
radioaktiviteit bij een kernsmelting 
(grootst mogelijk ongeluk bij een 
kerncentrale) door o.a. chemisch- 
fysische reakties deels binnen de 
reaktor sterk beperkt blijven met 
maximaal 100 doden. De gevolgen 
voor het milieu, zoals het broeikasef- 
fekt door CO2, worden nogal ver
schillend ingeschat. Bij uitvoering 
van het brandstofinzetplan op de ko
lennota (Ministerie v. Economische 
Zaken) moet gerekend worden op 
50.000 tot 100.000 ton vast afval per 
jaar, wat neerkomt op 1 a 2 ha. stor- 
toppervlak met een hoogte van 5 me
ter . De grote hoeveelheid kan Ne
derland op den duur niet meer 
herbergen.
Risiko
Daarnaast zegt de heer Hamstra dat 
het radiologisch risiko na 250 jaar bij 
invoering van kolengestookte cen
trales hoger is dan bij invoering van 
kerncentrales. Volgens de Stichting 
Energie Informatie kan de dan 
gespaarde en makkelijk inzetbare 
olie door de ontwikkelingslanden 
gebruikt worden. Verder vergt een 
groei van de wereldbevolking een 
toenemende behoefte aan energie, 
voor een groot deel in de vorm van 
voedsel.
Hoe is dit probleem op te lossen zon
der dat grote spanningen ontstaan 
tussen de energieverslindende in
dustrielanden en de energiearme 
ontwikkelingslanden?
Wij zullen altijd energie moeten blij
ven gebruiken. Volgens von Weiz- 
sacker gaan we de warmtedood te
gemoet als geen energieomzettingen 
meer plaatsvinden. Wel blijft aan ons 
de keuze hoeveel en in welke vorm 
wij energie gebruiken. Volgens een 
Amerikaans overheidsrapport, ge
maakt in opdracht van president 
Carter in 1980, moeten wij ons 
haasten bij het maken van die keu
ze. In het boekwerk, bekend onder 
de naam: Globaal 2000, wordt voor
speld dat bij een gelijkblijvend be
leid in de 21e eeuw een natuurramp 
zal plaatsvinden die qua omvang de 
laatste ijstijd zal evenaren.
Ulrich Kloth / Huub Meijers



Dansfestival 
Limburg
Op dit moment is het ’Dansfestival 
Limburg’ in volle gang. Verspreid 
over vrijwel alle Limburgse schouw
burgen worden tot begin mei meer 
dan honderd voorstellingen van 25 
binnen- en buitenlandse gezelschap
pen gepresenteerd, die elk op hun 
eigen wijze uitdrukking geven aan 
het begrip ’dans’. Daarin is ruimte 
vrijgemaakt voor folkloristische en 
volksdans, klassiek ballet, modern 
danstheater, expressieve dans, 'mi
nimal dance’, enzovoort. Het dans
festival ontstond op initiatief van de 
Contactraad Limburgse Schouwbur
gen en werd mede mogelijk ge
maakt door een eenmalige on- 
dersteuningssubsidie van de provin
cie. Met dit festijn hopen de schouw
burgen vooral de nieuwe vormen 
van danskunst onder de aandacht 
van een breed publiek te brengen. 
Ook de Maastrichtse schouwburg 
staat de komende weken bol van de 
dansuitvoeringen. Gedurende de 
hele maand april zijn de 'lunchpau- 
zeconcerten’ omgedoopt tot 'lunch- 
pauzetheater', waarin diverse gezel
schappen, waaronder het hoofdstee- 
de 'Scapino Ballet’, acte de précen- 
ce geven. Een van de hoogtepunten 
in het festival programma is voor 
Maastricht het avond-optreden van 
de juniorengroep van het 'Neder
lands Dans Theater' olp 19 april. Die 
groep bestaat uit vijf paren jonge, ta
lentvolle dansers die meestal in de 
kleinere streektheaters optreden. In 
Maastricht brengen de junioren drie 
balletten, waaronder 'La Cathedra- 
le Engloutie’, één van de vroegere 
werken van de 'godfather' van het 
Danstheater: De Tsjechische chore
ograaf Jiri Kylian.

De zomer in:
’La grande Bouffe’ van Marco Fer- 
reri (Filmhuis, 7-13 april) is het ver
haal van vier vrienden die zich in 
een oude villa aan een dag en nacht 
voortdurend feestmaal zetten. Daar
voor worden wagonladingen voed
sel aangevoerd. De mannen eten 
zich letterlijk te barsten en komen 
aan het eind op macabere wijze om 
het leven ten gevolge van hun mate
loze vreterij. Dit gegeven heeft Fer- 
reri gebruikt als metafoor voor een

— in de breedste zin van het woord
— aan consumeren verslaafde maat
schappij. Hij ensceneert het zich- 
dood-eten als een spannend en pito- 
resk schouwspel, dat hooguit in zijn 
uiterste consequentie bedenkelijk is. 
Ferreri overdrijft, bewust, grenze
loos en verminkt de 'goede smaak' 
in de film dermate, dat 'La Grande 
Bouffe’ bij haar première in Cannes 
in 1973 een schandaal veroorzaakte, 
maar uitgroeide tot een gigantisch 
kassucces.

’II Bidone’ uit 1955 was de vierde 
grote speelfilm van Federico Felli
ni, gedraaid in de neo-realistische 
traditie en handelend over drie klei
ne zwendelaars die de goedgelovig
heid en hebzucht van de mensen 
misbruiken. Eén van hen komt tot in
keer maar moet dat mijn zijn leven 
bekopen. In 'II Bidone’ is nog niets 
van het groteske, protserige en dro
merige uit de latere Fellini-films te 
bespeuren. Het is een eerlijke en 
eenvoudige rolprent, die balanceert 
tussen goed en kwaad. (Filmhuis, 
14-19 april).

’Siberiade’ heet het monumentale, 
drie-en-een-half uur durende epos 
van de Russische regisseur Andrej 
Michalkov over de historie van twee 
Siberische families tegen de achter
grond van de twintigste eeuwse Rus
sische geschiedenis. Bedoeld als ho
mage aan de zestigste verjaardag 
van de Sovjet-cinema ging de film in 
1977 omringd door veel publiciteit in 
première. Siberiade heeft de hoog
gespannen verwachtingen nooit in
gelost. Ondanks het somtijds briljan
te camerawerk is de film traag en in 
verscheidene passages zelfs saai 
(Filmhuis, 21-27 april)

In ’Gallery Red and Blue’ aan de 
Stokstraat exposeert Emmy van 
Leersum tot 16 april sieraden en 
breisels. Van Leersum ziet kleding 
en sieraad als een eenheid, die de 
persoonlijkheid van de drager tot uit
drukking moet brengen. Haar siera
den zijn vaak groot, in een vorm die 
de lichaamslijnen nabootst. Haar 
breisels kanmerken zich voor repe
terende geometrische figuren als 
vierkanten en kubussen. Emmy van 
Leersum heeft reeds een grote 
hoeveelheid tentoonstellingen ach
ter de rug, waaronder een expositie 
in het Amsterdamse Stedelijk 
Museum.

AGENDA

Stadsschouwburg

Vrijdag 8 april om 20.00 uur: 'Har
lekijn Dans' met 'In moment 
bewogen’.

Zaterdag 9 april om 20.00 uur: Het 
’Penta' theater met 'Dame blanche’, 
een bewegingsstuk.
Zondag 10 april om 20.00 uur: ’Spot
geesten’, een blijspel van Noël 
Coward.
Dinsdag 12 april om 20.00 uur: Thea
tergroep ’Scena 6’ met 'Depostet to 
paradise'.
Donderdag 14 om 20.00 uur: Toneel
groep 'De Appel’ met 'Vrouw in het 
zand’.
Dinsdag 19 april om 20.00 uur: Het 
Nederlands Danstheater.
Vrijdag 22 en zaterdag 23 april om 
20.00 uur: Improvisatieproject door 
het Zuidelijk Toneel Globe.
6, 7,13,14, 20, 21 april om 12.30 uur: 
Lunchpauzetheater.

Staargebouw

Zaterdag 16 april om 20.00 uur: Het 
Limburgs Symfonie Orkest onder lei
ding van Roelof van Driesten. Soliste: 
Netine Barrett op piano.

Filmhuis Maastricht

Donderdag 7 tot en met dinsdag 12 
april om 20.00 uur: 'Het verleden' 
van Bas v.d. Lecq, Bram van Erkel 
en Roy Logger.
Donderdag 7 tot en met woensdag 
13 april om 22.00 uur: 'La grande 
Bouffe’ van Marco Ferreri.
Donderdag 14 tot en met dinsdag 19 
april om 20.00 uur: 'II Bidone’ van Fe
derico Fellini.
Donderdag 14 tot en met zondag 17 
april om 22.00 uur: ’Maternale’ van 
Giovanna Gagliarda.
Donderdag 21 tot en met woensdag 
27 april om 20.00 uur: 'Siberiade' van 
Andrej Michalkov Kontsjalowski.
6,13 en 20 aprilom 20.00 uur: Latijns 
Amerika filmcyclus.

Galerie Red and Blue

Tot 16 april: sieraden en breisels 
van Emmy van Leersum.
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Plastic

In één week tijds vierden twee 
Maastrichtse studentenverenigingen 
hun verjaardag. Werd de dies van 
Koko uitbundig een week lang met 
allerlei festiviteiten gevierd, de 
Maastrichtse Heerensociëteit voor 
Studenten Tragos vierde het feit met 
een in zekere mate besloten feest. 
Met een uitnodiging kwam je gratis 
het pand aan de Boschstraat binnen, 
had je die niet dan moest er na het 
aanbellen ƒ 4,50 op tafel gelegd 
worden.
Uw razende redactie is zo gek nog 
niet of ze moest erbij zijn. Een echt 
heerenpartijtje, dat moest het evene
ment van het jaar worden. De sfeer 
in de Tragosbunker viel echter bar 
tegen, en is misschien nog het best 
te beschrijven als een klont plastic 
met teveel weekmaker.
Al deze plastic Heeren met hunne 
Dames (waarvan het merendeel af
komstig bleek van de Hogere Hotel
school) stonden allen uitbundig el
kaar te bewijzen dat zij toch wel su
perieure kak zijn. Het gebrul was 
dan ook niet van de lucht. Het top
punt van het feest was wel het bin- 
nendringen van diverse lieden die 
zich uitgaven voor Koko- 
bestuurderen. Al snel was het pand 
vergeven van de Koko-ers, en zodra 
de Tragische boys dit door hadden 
werden de ongenode gasten flink 
met de nek aangekeken.
Nee, Tragos is een echte aanwinst 
voor het Maastrichtse studenten
leven!

Blaadje (I)

Eindelijk begint dan toch de RL op 
een echte universiteit te lijken. Hoe
wel er nog geen bezettingen zijn ge
signaleerd, en de gevoerde acties 
een wat plaatselijk karakter hebben, 
zijn wij nu eindelijk gestuit op een an
dere studenten-verschijnsel: de 
studentenblaadjes.
Langzaamaan zwelt de stortvloed 
van blaadjes aan. De laatste ster die 
aan dit firmament is verschenen heet 
Carabas. Een blad dat mensen uit de 
gezondheidshoek niet snel onder 
ogen zullen krijgen. Carabs is name
lijk het faculteitsblad van de rechten
faculteit in oprichting. In het nulnum
mer — dat er overigens ietwat slor
dig uitziet — wordt de koe al gelijk 
goed bij de horens gevat. Vele Nieu- 
wenhofsejuridische coryfeeën ko
men aan het woord.

Blaadje (II)

Over koeien gesproken: een blad 
dat al iets langer op de markt is, heet 
VACHE. Een roodbont blad dat niet 
zwartwit wenst te zijn en alternatie
ve actualiteiten denkt te brengen. 
Kennelijk lukt dat aardig, want aldus 
een woordvoerder van de redactie: 
'De eerste uitgave met een oplage 
van 200 stuks waren we binnen 2 da
gen kwijt. Bij het tweede nummer 
hebben we de oplage verhoogd tot 
500 stuks, en die zijn we ook bijna al
lemaal kwijt.’ Dat moet ook wel, want 
anders zou de redactie van Vache er 
aardig bij inschieten. Hun hobby be
kostigen ze namelijk geheel uit eigen 
zak, en 'eigenlijk is dat kwartje dat 
je moet betalen nóg een 
vriendenprijsje.'
Met aggressieve verkoop-methoden 
wordt het blaadje verkocht. Bij blo- 
kopeningen wordt het blad openlijk 
tijdens de openingsrede verhan
deld. Is dat niet wat té? 'Ja, dat was 
té,' erkent een Vacher, ’Voortaan 
pakken we het anders aan. Je kan 
een abonnement — zie voor sluikre
clame daaromtrent de rubriek 'Me
dedelingen’ in Observant — nemen, 
en in de week dat ons blad uitkomt 
staan we op de vaste verkooppunten 
in de kantines van de RL-gebouwen.’ 
Zozo. Een fanatiek stel hobbyisten, 
die runderen.

357 Handtekeningen
De handtekeningenaktie, die de af
gelopen weken is gehouden onder 
het personeel, is voor de organisa
toren een sukses geworden. De se- 
kretaris van de ABVA-groep RL, 
Kees Schröer, kon vorige week don
derdag tijdens de U- 
raadsvergadering 357 handtekenin
gen aanbieden aan het College van 
Bestuur. Dat betekent dat bijna de 
helft van het personeel heeft meege
daan aan de actie.
Kees Schröer, die het woord nam tij
dens het sprekerskwartier, herhaal
de waarom de aktie georganiseerd 
was: niet alleen vanwege het konflikt 
bij Personeelszaken, want er spelen 
her en der veel meer zaken die het 
gevolg zijn van een onduidelijk en 
onkontroleerbaar beleid, aldus 
Schröer. Met de handtekeningen
lijsten achter de hand pleitte hij voor 
een open en kontroleerbaar beleid. 
Het College werd gevraagd binnen 
enkele maanden duidelijkheid te 
verschaffen over het toekomstige 

beleid. Dat een van de kollegele- 
den, Ad Lagas, als portefeuillehou
der Personele Zaken de petitie had 
ondertekend, getuigde volgens 
Schröer van weinig gevoel voor po
litieke verhoudingen. Lagas had 
gespot met de serieuze achtergron
den van de aktie, vond hij.
CvB-voorzitter van den Biggelaar 
antwoordde 'puur persoonlijk', dat 
hij de aktie zeer serieus nam. Hij no
digde Schröer uit in een persoonlijk 
gesprek over 'de andere zaken’ te 
komen praten. Volgens van den Big
gelaar is er geen sprake van een ge
wijzigd (lees: harder) personeelsbe
leid en kunnen op korte termijn 
bijstellingen worden verwacht, die 
de onduidelijkheid moeten 
wegnemen.

Slecht rapport
Hoe treurig in alle opzichten de TVC- 
operatie ook is, zo nu en dan valt er 
iets aardigs te noteren. Dat is 
meestal te danken aan de hoofdre- 
dakteur van het Leidse zusterblad 
Mare, Quinen van Koolwijk, die my- 
terieuze banden onderhoudt met 
kommissieleden en/of ambtenaren. 
Als een brave schoolmeester heeft 
Quirien in zijn blad cijfers uitgedeeld 
aan de vertegenwoordigers van de 
diverse universiteiten en hogescho
len. Het hoogste cijfer, een 9, komt 
op het rapport van de voorzitter, oud- 
ambtenaar Hoffman, omdat hij het 
gezelschap dankzij zijn charme en 
beginselvastheid bijeen heeft weten 
te houden. Het laagste cijfer, een 2, 
is voor de Tilburgse voorzitter van 
het CvB, van Straaten. De man heeft 
zijn cijfer te danken aan het feit dat 
hij de vergaderingen voornamelijk 
slapend heeft bijgewoond. Toch 
heeft Tilburg niets in hoeven te leve
ren. Hoe je slapend rijk blijft . . . 
En ons aller voorzitter Rob van den 
Biggelaar dan? De enige afgevaar
digde die met winst de speeltafel 
verliet? Goed voor een 4, vindt Qui
rien: 'Limburg dacht eveneens hors 
concours mee te kunnen doen. Dat 
bleek een misvatting. De afkoopsom 
voor het gezanik van van den Bigge
laar werd door de TVC op nog geen 
drie miljoen bepaald. Een beetje on
derhandelaar had daar meer uit
gesleept en daarom krijgt Van den 
Biggelaar een vier.
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